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نگاهی به دیروزنامه های زنجیره ای

سانسور بازداشت خبرنگار زن مسلمان در آمریکا 
از سوی مدعیان اصلاحات 

سرویس سیاسی-
درحالی که خبر بازداشت وحشیانه مرضیه هاشمی بانوی مسلمان و خبرنگار پرس تی وی در آمریکا در فضای مجازی و 
حتی در رسانه های خارجی از جمله »رویترز«، »هافینگتن پست« و »یو اس  نیوز« بازتاب گسترده و وسیعی داشت و بسیاری 
از کاربران و فعالان رســانه ای ضمن محکومیت این اقدام آمریکائی ها خواســتار آزادی فوری و بی قید و شرط وی شده اند، 
روزنامه های زنجیره ای مدعی اصلاح طلبی ترجیح دادند از کنار این خبر عبور کنند و تقریبا همه روزنامه های اصلاح طلب 

بازداشت این خبرنگار زن مسلمان را در صفحه اول خود سانسور کردند. 
جریان مدعی اصلاحات که به استفاده ابزاری از زنان شهره اند و همواره برای حفظ منافع و جایگاه خود با عوامفریبی از 
زنان و مسائل مربوط به آنان به عنوان ابزار استفاده می کنند، در حالی در قبال بازداشت این بانوی خبرنگار سکوت کرده اند 
که در ماجرای بازداشــت جاســوس انگلیسی ها در ایران به مرثیه سرایی برای وی پرداخته و با انتشار تصویر وی به همراه 

فرزندش و تلاش برای تحریک عواطف و احساسات افکار عمومی خواستار آزادی وی شده بودند. 
گفتنی اســت زاغري با عضویت در شــرکت ها و موسسات بیگانه در طراحي و اجراي پروژه هاي رسانه اي و سایبري با 
موضوع براندازي نرم نظام مشارکت داشته است. نامبرده یکي از سرشبکه هاي اصلي موسسات معاند بوده که تحت هدایت 
و حمایت سرویس هاي رسانه اي و جاسوسي دولت هاي بیگانه فعالیت هاي مجرمانه خود را طي سالیان گذشته انجام 
داده است. اما رسانه هاي اصلاح طلب به عنوان یار کمکي و سخنگوي ملکه در ایران، با اتهام زنی به دستگاههای امنیتی 

کشور در کنار طرف انگلیسي قرار گرفته اند!
جریانی سیاسی که بدون چند نفر »هیچ« است!

روزنامه ابتکار در صفحه نخست شماره دیروز خود به توجیه عملکرد نمایندگان لیست امید مجلس پرداخته و در این 
راستا گفت وگویی را که با یکی از فعالان سیاسی انجام شده، منتشر کرده است. 

در این مطلب آمده است: »... ]این[ عضو شورای سیاستگذاری اصلاح طلبان درباره حواشی که طی دو سال اخیر پیرامون 
نمایندگان فراکسیون امید شکل گرفته و انتقادات نسبت به جریان اصلاح طلب که آنها را حمایت می کنند، افزایش داده 
است، می گوید: هر زمانی اقتضائاتی دارد، در زمان مجلس نهم ما با معضل حضور تندروها در مجلس مواجه بودیم که مرتب 

آسیب و خسارت به کشور وارد می کردند و به این ترتیب، وجدان جامعه را خدشه دار کرده بودند.«
خوب است اگر مدعیان نظرات افراد مختلف جامعه را در مورد مجلس نهم و مجلس دهم بشنوند. ضمن آنکه باید به 
اینها گفت که نظرات حزب متبوع شما جمع بندی نظر جامعه نیست. اما موضوع مهم این است که معیار و شاخص این افراد 
برای تعیین تندروی چیست و کیست؟ چرا که الزاما باید شاخصی وجود داشته باشد که آدمی در نسبت با آن به دیگران 
تندرو بگوید. حال باید پرســید آیا به این نیز اندیشــیده اید که شاید شما دچار تفریط فراوان و انفعال هستید که دیگران 

را تندرو می خوانید. همچنین ادعای گوینده قابل بررسی است که »مرتب آسیب و خسارت به کشور وارد می کردند«!!
این ادعا از ســوی گوینده در حالی عنوان شــده که او برای این همه آسیب و خسارت که مدعی شده مجلس نهم به 
کشور وارد کرده هیچ مصداقی بیان نکرده است. البته این گونه وارونه نمایی از واقعیت از جانب طیف موسوم به اصلاح طلب 

در شرایطی که مجلس دهم با اقدامات لیست امید با موج انتقادهای جامعه روبرو شده دور از انتظار نیست.
بیان چرایی حال و روز مجلس دهم از زبان اصلاحاتی ها

در ادامه این فعال اطلاح طلب مدعی شده: »از طرف دیگر، شرایط نظارت استصوابی به گونه ای است که اجازه نمی دهد 
اصلاح طلبان به شکل جدی وارد عرصه شوند و با رد صلاحیت های گسترده مواجه هستیم. به همین دلیل، اصلاح طلبان یک 
راهبرد ملی را پیشنهاد کردند و آن هم به حاشیه راندن تندروها در مجلس بود. از آنجایی هم که با ردصلاحیت گسترده مواجه 
بودیم، اعلام کردیم برای اجرای راهبرد خودمان کسانی را در فهرست ها قرار دادیم که مجلس را از حالت قبل خارج کنند.«!!
معنای اظهارات محیرالعقول این عضو شورای سیاست گذاری اصلاحات این است که ما مجلس را به این حال و روز 

انداختیم تا طیف رقیب در مجلس نباشد!
عنوان کردن »رد صلاحیت های گسترده« برای ماله کشی بر عملکرد هم قبیله ها ترفندی است که بارها از سوی افراد 
این طیف عنوان شده است. این در حالی است که این طیف هیچ گاه نگفته مگر چندنفر از اعضایش با ردصلاحیت مواجه 
هستند که از آن با تعبیر گسترده یاد می شود؟ دوم آنکه آن افراد چه کرده اند که اکنون با ردصلاحیت روبرو هستند؟ طبعا 
نه در ایران بلکه در هیچ نظامی این اتفاق نخواهد افتاد که فردی که علیه امنیت ملی اقداماتی انجام داده یا به آشــوب و 

ناامنی دامن زده دوباره در ارکان مدیریتی یا تصمیم سازی و قانونگذاری قرار گیرد.
اما پرسش مهم و نتیجه پایانی این است: آیا تمام داشته های یک جریان سیاسی )که از احزاب گوناگونی شکل گرفته( 

همین چند نفری هستند که سوءسابقه دارند؟ 
ترسیم تاریخ با نظرات و تخیلات!

روزنامه ســازندگی در شماره روز پنج شنبه به حواشی اظهارات جنجالی موسوی خوئینی ها پرداخته و نوشته است: 
»خوئینی ها در این گفت و گو مدعی شــده امام موســی صدر و دکتر چمران شــیوه مبارزه با علیه رژیم پهلوی را قبول 
نداشــتند: »مرحوم آقاموســی صدر تا آنجا که رفتار ظاهری اش نشــان می داد هیچ نوع همراهی با انقلاب نداشــت. به 
 نظرم می آید]![ که اساســا در آن زمان ایشــان نظرش این نبوده که نهضتی که در ایران شروع شده به یک نتیجه خاصی 

می تواند برسد.« 
چنانکه خواندید موسوی خوئینی ها به صراحت گفته »به نظرم می آید« که این یعنی خوئینی ها آنچه در تخیلش شکل 
گرفته و آنچه برداشت شخصی اش بوده را به عنوان منش و مسلک امام موسی صدر و شهیددکتر چمران عنوان کرده است. 
او برای این گفته سند و مدرکی ندارد و ناچار مخاطب را به چیزی ارجاع می دهد که قابل دستیابی و بررسی نیست ضمن 
 آنکه اساسا عنوان »رفتار ظاهری« برای این به کار می رود که ما بخواهیم میان نیت و باطن افراد با رفتارهایشان تفکیک 

قایل شویم.
در ادامه گزارش روزنامه سازندگی آمده: »او ]موسوی خوئینی ها[ در بخش دیگری به گفت و گویش با دکتر چمران در 
سال 53 و 54 در لبنان اشاره می کند: »ایشان می گفت اصلا این کاری که در ایران شروع شده اشتباه]![ است و شما بیخود 
وقت خود را صرف این نهضت می کنید. از آقای چمران پرسیدم چطور؟ گفت کار شما اصلا نتیجه ندارد اصل کار اینجا در 
لبنان است و کاری که آقاموسی ]صدر[ می کند اصل است. اگر این به نتیجه برسد و ما در اینجا موفق شویم خودبه خود 

مسئله ایران هم حل می شود. اگر اینجا درست نشود آنجا هم به نتیجه نمی رسد.«
سخنان خوئینی ها تناقض های بزرگی دارد. نخست او مدعی می شود که شهید چمران گفته »نهضت اشتباه است« اما 
چند جمله پس از آن باز هم از قول شهید چمران مدعی می شود که او گفته »کاری که آقاموسی می کند )یعنی مبارزه 
با اشغال جنوب لبنان توسط رژیم صهیونیستی اصل است و وقتی آن حل شود خود به خود مسئله ایران هم حل می شود« 
خلاف ادعای نخســت که صراحتا از واژه »اشــتباه« استفاده شده ادعای دوم خوئینی ها از قول شهید چمران حاکی از آن 
است که او تقدم و تاخر برای آنها قایل بوده است. در جملات اخیر موضوع اشتباه بودن دیگر در میان نیست بلکه موفقیت 

یکی در گرو به ثمر رسیدن دیگری عنوان شده است.
همچنین باید این را متذکر شویم که تمام اینها ادعاهای آقای موسوی خوئینی هاست که او برای آنها باید سند و مدرک 
ارائه کند چرا که آنچه جامعه از شهید چمران به یاد دارد مجاهدت و ایثار و از خودگذشتگی است. او با وجود آنکه در آمریکا 
به سبب تحصیلات عالی اش صاحب زندگی راحتی بود همه چیز را رها کرد و حتی پس از پیروزی انقلاب نیز با وجود آنکه 
می توانست در تهران بماند و در پست های مهم مملکت باشد اما لباس خاکی به تن کرد و به جبهه ها رفت تا شهد شهادت 

نوشید. این شهید چمران کجا و آن تصویر منفعلی که خوئینی ها ارائه می دهد کجا!

در بیانیه پایانی کمیسیون های مجلس خبرگان مطرح شد

لزوم فعال شدن دیپلماسی اقتصادی برای مقابله با تحریم ها درمکتب امام

باید به فكر نجات فلسطین باشید
ملت هاى مســلمان بايد به فكر نجات فلسطين باشند و مراتب انزجار و تنفر 

خويش را از سازشكارى و مصالحه رهبران ننگين و خودفروخته اى كه به نام فلسطين، 

آرمان مردم سرزمين هاى غصب شده و مسلمانان اين خطه را به تباهى كشيده اند 

بــه دنيا اعلام و نگذارند اين خائنان بر سر ميز مذاكره ها و رفت و آمدها، حيثيت 

و اعتبار و شرافت ملت قهرمان فلسطين ]را[ خدشه دار كنند.
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در بیانیه پایانی نشست هیئت  رئیسه و 
کمیسیون های داخلی مجلس خبرگان آمده 
است: میزان حمایت دولت از پیام رسان هاي 
داخلي باید به میــزان حمایت از یك پروژه 
ملي باشد؛ از این رو، لازم است حمایت هاي 
ویژه و حداکثري از پیام رســان هاي داخلي 

صورت گیرد.
هیئــت  رئیســه مجلس خبــرگان رهبری و 
کمیسیون های داخلی این مجلس، در پایان پنجمین 
نشست مشترک خود در دور پنجم مجلس خبرگان 
که صبح پنجشنبه ۲۷ دی ماه برگزار شد، بیانیه ای 

صادر کرد.
در بخشی از بیانیه پایانی نشست هیئت رئیسه 
مجلس خبرگان رهبری و کمیسیون های داخلی این 
مجلس آمده است : هم افزایی قوا در بهبود وضعیت 
کلان اقتصادی و کاهش نــرخ ارز و طلا علی رغم 
تحریم های ظالمانه آمریکا و هم پیمانانش، نشان از 
عزم جدی برای ساماندهی اوضاع اقتصادی کشور 
دارد. ضروری است رؤسای قوا به ویژه رئیس جمهور 
محترم با استفاده از نظرات و راه حل های اقتصاددانان 
دلسوز و فعالان بخش خصوصی در راستای تقویت 
ارزش پول ملی و کاهش فشار بر طبقات ضعیف و 

زحمتکش، تمام تلاش خود را مبذول دارند.
ایــن بیانیه می افزاید : حمایت از افزایش تولید 
ملی به خصوص در بخش صنعت، کشاورزی و تقویت 
اقتصاد دانش بنیان، همواره مورد تأکید مقام معظم 
رهبری»مدظله العالی« بوده اســت. مقتضی است 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی، ضمن بررسی موانع 
کسب و کار بر تأمین مواد اولیه کارخانجات و نسبت 
به الزام شبکه بانکی برای اعطای تسهیلات بانکی به 

تولیدکنندگان اهتمام ویژه داشته باشد.
در ادامه این بیانیه تاکید شــده است: بررسی 
راه های مقابله جامع و قطعی با هرگونه نفوذ دشمن 
در نهادها و ادارات به ویژه در مراکز تصمیم ســاز و 
برخورد جدی با مفســدان و اخلالگران اقتصادی 

و نیز پایش مســتمر بر نحوه قیمت گذاری و توزیع 
کالاها مخصوصاً در ماه های پایانی سال، همچنین 
نظارت بر عملکرد گمرکات، تسهیل روند ترخیص 
کالاهای اساسی و مبارزه بی امان با قاچاق از مطالبات 
جدی مردم بوده و عزم جدی مسئولان را می طلبد. 
همچنین اصلاح ســاختار اداری و مقابله با فساد و 
تصفیه عناصر مفسد و ناکارآمد و شناسایی و تقویت 

عناصر کارآمد و فعال ضروری است.
در بند دیگری از این بیانیه تصریح شده است : 
مسیر پیشروی راهبردی جمهوری اسلامی در سطح 
ملی، منطقه ای و بین المللی در چهلمین سال فجر 
انقلاب اسلامی، با اقتدار، استمرار دارد و یاوه گویی 
وزیر خارجه آمریکا و دوره گردی اش در منطقه، مکر 
و فریب دشمنان و تجمع آنان در لهستان، تأثیری در 
عزم و اراده ملت بزرگ ایران، در حرکت به ســمت 
تحقق تمدن نوین اسلامی، نخواهد داشت. بی شک 
فعال سازی دیپلماسی اقتصادی علی الخصوص نسبت 
به همســایگان، کشور را در برابر تحریم ها مقاوم تر 
نموده و جایگاه منطقه ای جمهوری اسلامی را ارتقاء 

خواهد بخشید.

مردم در فشار معیشت هستند
آیــت الله احمد جنتی، رئیس مجلس خبرگان 
رهبری نیز در نشست مشترک هیئت رئیسه مجلس 
خبرگان در دور پنجم با کمیسیون های داخلی این 
مجلس که صبح پنجشنبه برگزار شد با بیان اینکه 
چهل ســال از انقلاب می گذرد و دشمنان و حتی 
دوســتان باور نمی کردند که انقــلاب با این همه 
دشمن بتواند چهل سال سر پا بایستد، اما به لطف 
خدا توطئه ها خنثی و وظیفه ماست که در جنگ 

روانی دشمن فعالانه ایفای نقش کنیم.
وی با بیان اینکه دشــمن فعلا به فکر مسائل 
نظامی  نیست، تصریح کرد: فتنه آنها این است که 
افکار عمومی را از طریق رســانه های زیادی که در 
اختیار دارند فاسد کنند و مردم را بدبین کنند. ما 
باید بایســتیم و حرف هایمان را بزنیم. حرف برای 

گفتن هم زیاد داریم و هر چقدر بگوییم کم است.
رئیس مجلس خبرگان رهبری دســتاوردهای 
انقلاب را بسیار زیاد عنوان کرد و گفت: دستاوردهای 
معنوی آن خیلی بیشتر از دستاوردهای مادی است.

آیت الله جنتی دســتاوردهای مادی انقلاب را 

قابل توجه دانست و گفت: با این حال اهمیت اصلی 
این است که فضا برای ملحق شدن نسلی دیگر به 
شــهدای کربلا فراهم شد. مدافعان حرم هم نیز با 
آرزوی شــهادت قدم در مسیر می گذارند. الان هم 
همان روحیه وجود دارد و اگر اتفاقی بیفتد، جوانان 
ما آماده شهادت هستند. وی با بیان اینکه مردم در 
فشار معیشت هستند و نمی توانیم آن را فراموش 
کنیم، تصریح کرد: باید تمام همت ما این باشد که 
این مشکلات را حل کنیم و اگر نمی توان آن را به 

شکل نهایی حل کرد، به شکل نسبی رفع شود.
آیت الله جنتی ادامه داد: اگر دولت هزینه های 
زائد خود را کم کند و اموال فراوانی خود را بفروشد، 
می تواند با صرف آن برای مردم، بخشی از مشکلات 
را حل کند. ســخنانی هم که آقای روحانی در این 

زمینه گفتند اگر عمل بشود خوب است.
وی با بیان اینکه معنی  مشکلات معیشتی این 
نیست که دستاوردهای انقلاب را فراموش کنیم و از 
انقلاب نا امید شویم گفت: عده ای می خواهند بذر نا 
امیدی بکارند تا حضور مردم در صحنه از بین برود.

رئیس  مجلس خبرگان خروج آمریکا از برجام 
را مورد  اشــاره قرار داد و با بیان اینکه اروپایی ها از 
آمریکایی ها بدتر هستند یا اگر هم بدتر نباشند، بهتر 
نیستند، اظهار داشت: برخی خیال می کنند آمریکا 
که از برجام کنار کشید، می توانند به اروپایی ها تکیه 
کنند، در حالی که اروپایی ها امروز و فردا می کنند و 

کاری به نفع ما نخواهند کرد.
آیت الله جنتی، لزوم مدیریت جهادی را مورد 
تاکید قرار داد و گفت: با پشت میز نشستن و یک 
امضاء کردن و رفتن، که امروز رایج شــده است، نه 
مشکل معیشت مردم را حل می کند نه سیاست شان 
را. مسئولین باید پنجشنبه جمعه و شب و روز کار 
کنند و کار آنها به شــیوه سال 5۷ باشد تا کشتی 
انقلاب را به ساحل نجات برسانند؛ در غیر این صورت، 
دشمن برای از بین بردن دین و دنیای مردم بسیج 

شده است.

در حالی کــه برخی افــراد، گروه ها و 
اصلاحات  مدعی  سیاســی  شخصیت های 
همواره علیه قدرت دفاعی و توانمندی نظامی 
کشــورمان ایجاد تشكیك و در ضرورت آن 
شبهه ایجاد کرده اند در مباحث مطرح شده در 
جریان کنفرانس بررسی برنامه موشكی آمریكا 
برای سال 2019، مقامات آمریكایی اعلام کردند 
که سامانه های موشكی مستقر شده در اروپا، 

با هدف خنثی سازی تهدیدات ایران است!
در ادامــه موضع گیری های واشــنگتن علیه 
برنامه موشکی ایران، این بار یک مقام ارشد دولتی 
آمریکا اعلام کرد که سامانه های موشکی آمریکایی 
مســتقر در قاره اروپا، با هــدف مقابله با تهدیدات 

تهران هستند.
یک مقام ارشد دولتی آمریکا شامگاه چهارشنبه 
طی ویدئوکنفرانسی در بررسی برنامه پدافند موشکی 
آمریکا برای ســال ۲019، گفت: »توانمندی های 
موشکی ما در وهله اول، جلوتر از تهدیدات کشورهای 
سرکش خواهد بود. برای مثال، نیروهایی که ما در 
اروپا مســتقر کرده ایم با هدف مقابله با تهدیدات 

فرامنطقه ای ایران است.«
به نوشته خبرگزاری »اسپوتنیک« دیگر مقام 
آمریکایی – که نام او نیز افشا نشد – در این کنفرانس 

ادعا کرد که برنامه پدافند موشکی جدید واشنگتن 
با هدف مقابله با تســلیحات موشکی جدید ایران 
مانند موشــک های کروز، مافوق صوت و بالستیک 

ایران است.
در بخــش دیگری از ایــن کنفرانس، مقامات 
آمریکایی به تشــریح برنامه موشکی سال ۲019 
خود در تقابل با دیگر کشــورها پرداخته و تصریح 
کردند: »ایالات متحده هنوز هم برای مقابله با حمله 
اتمی )احتمالی( روسیه یا چین، به بازدارندگی اتمی 

توسل می جوید.«
در حالی که آمریکا و دیگر دشمنان ملت ایران 
روزانه به تجهیز و افزایش قدرت نظامی خود پرداخته 
و هدف این ازدیــاد قدرت را ایران اعلام می کنند، 
برخی در داخل کشور در ضرورت توانمندی نظامی 
کشور و گســترش توان موشکی تشکیک و ایجاد 

شبهه می کنند!
واکنش ترامپ به پرتاب ماهواره بر ایران

خبر دیگر اینکه »دونالد ترامپ« رئیس جمهور 
آمریکا روز پنج شــنبه به پرتاب ماهواره بر ایرانی به 
فضا واکنش نشان داد و مانند دیگر مقام های دولت 
این کشور برنامه فضایی ایران را برنامه ای در راستای 

ساخت موشک های قاره پیما توصیف کرد.
وی که در مراسم رونمایی از سند بازنگری دفاع 

موشکی در ساختمان وزارت دفاع آمریکا صحبت 
می کرد، گفت: »سه شنبه ای که گذشت، رژیم ایران 
یک ماهواره بر به فضا پرتاب کرد، که شکست خورد. 
اگر ]این پرتاب[ شکست نمی خورد، اطلاعات مهمی 
در اختیار ایران قرار می داد، که می توانستند از آن 
برای دنبال کردن توانمندی موشک های بالستیک 
قاره پیما استفاده کنند. توانمندی رسیدن به ایالات 

متحده، که البته اتفاق نخواهد افتاد.«
وی در ادامــه ادعاهــای تکــراری و مضحک 
خــود اظهار داشــت: »آنچه از زمانــی که من به 
ریاست جمهوری رســیده ام با ایران انجام داده ایم، 
واقعا معجزه آسا اســت. من به آن توافق هسته  ای 
وحشتناک و ضعیف پایان دادم. و به شما می گویم 
که ایران امروز کشوری بسیار متفاوت از آن چیزی 
است که دو سال پیش بود. این همان ]کشور[ نیست 
و همان نخواهد بود. من معتقدم که آنها می خواهند 

گفت وگو کنند.«
»مایک پامپئو« وزیر امور خارجه آمریکا نیز در 
صفحه شخصی خود با مطرح کردن ادعاهای تکراری 
علیه ایران، مدعی شــده بود که پرتاب ماهواره ای 
تهران در تناقض با قطعنامه ۲۲31 شورای امنیت 
سازمان ملل بوده و این عمل جمهوری اسلامی نشان 
می دهد که به دنبال دستیابی به توانمندی موشکی 

برای حمله به اروپا و غرب آسیا هستند.
ایران اعلام کرده که پرتاب ماهواره فقط مصارف 
علمی دارد. روز سه شــنبه )۲5 دی ماه( ســازمان 
فضایی ایــران از پرتاب ماهواره »پیام« ســاخت 
دانشگاه امیرکبیر به فضا، توسط موشک ماهواره بر 

»سیمرغ« خبر داد.
اطلاعیه شــماره 5 ســازمان فضایــی ایران 
درخصوص پرتاب این ماهواره می گوید: »سحرگاه 
روز ۲5 دی ماه 139۷ ماهواره پیام توســط پرتابگر 
ســیمرغ به فضا پرتاب شد که مطابق گزارش های 
اولیه و داده های دریافتی در این پرتاب، دســتیابی 
به ســرعت مداری لازم محقق نشــد و ماهواره به 
درستی در مدار تزریق نشد« ادعاهای دولت آمریکا 
در حالی است که در قطعنامه شورای امنیت، هیچ 
محدودیتی برای برنامه فضایی ایران در نظر نگرفته 
و بند مرتبط با برنامه موشکی آن نیز غیرالزام آور بوده 
و به موشک های طراحی شده برای داشتن قابلیت 

حمل کلاهک هسته ای، محدود است.
تــلاش آمریــکا و رژیم صهیونیســتی برای 
تهدیدآمیز جلوه دادن برنامه فضایی ایران در حالی 
است که به نوشته روزنامه »نیویورک تایمز« حتی 
جامعه اطلاعاتی و نظامی آمریکا هم موضع پامپئو را 
قبول نداشته و برنامه فضایی ایران را تهدید نمی داند.

قابل توجه مخالفان صنایع موشكی کشورمان

واشنگتن: سامانه های موشکی در اروپا برای مقابله با ایران است

اعضای مجمع نماینــدگان طلاب حوزه 
علمیه قم در نامه ای خطاب به رئیس مجمع 
تشــخیص مصلحت نظــام پیرامون لایحه 
پالرمو، بر مغایــرت این لایحه با شــرع و 

سیاست های کلی نظام تاکید کردند.
به گزارش فــارس، 1۲۲ نفر از اعضای مجمع 
نمایندگان طلاب حوزه علمیه قم در نامه ای خطاب 
به آیت الله آملی لاریجانی رئیس مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام پیرامون لایحه پالرمو، بر مغایرت این 
لایحه با شرع و سیاست های کلی نظام تاکید کردند. 
در بخشــی از این نامه آمده است: به یاد داریم 
فلســفه این نهضت تحقق آرمان های اسلام ناب و 
خارج شــدن از زیر یوق استعمار و استکبار جهانی 

بوده است، اما دشمنان اسلام دست از ما برنداشته 
و قصد دارند تا در اســتعماری فرا نو با استفاده از 
 قوانین بین المللی، کشــورها را زیر سلطه خویش

 قرار دهند.
 ایــن نامه می افزاید: حضرتعالــی که خود از 
مجتهدین هســتید و اشــراف به قانون اساسی و 
فتاوای مقام معظم رهبری و مراجع عظام تقلید و 
سیاست های کلی نظام دارید مستحضرید ریاست 
فقید مجمع تشخیص مصلحت نظام مرحوم آیت الله 
هاشمی شــاهرودی مغایرت لایحه الحاق ایران به 
کنوانسیون سازمان ملل متحد برای مبارزه با جرائم 
سازمان یافته فراملی )پالرمو( با شرع و سیاست های 
کلی نظام را در نامه شــماره 9900/9۷41 مورخ 

139۷/4/9 بــه آیت الله جنتی اعــلام نمودند. و از 
سوئی دیگر هیئت نظارت بر حسن اجرای سیاستهای 
کلی نظام که منصوبین مستقیم رهبر معظم انقلاب 
هســتند نیز مخالفت خود را با کنوانسیون پالرمو 
اعــلام کرده انــد با این وصف مطلع شــده ایم که 
این کنوانسیون قرار است مجددا در صحن مجمع 

تشخیص مصلحت نظام مطرح گردد.
در بخــش دیگــری از این نامه آمده اســت: 
مگر رهبــر معظم انقــلاب نفرمودند که ســراغ 
کنوانسیون هائی که نمی دانید ته آن چیست نروید 
بلکه به قوانین داخلی رجوع کنید؟! آیا مجلس قانون 
مبارزه با پولشوئی و جرائم سازمان یافته را تصویب 
نکرده اســت؟ آیا مراجع عظــام تقلید با صراحت 

فتاوای خــود را در مورد تحریم پذیرش اف ای تی 
اف بیان نکرده اند؟!

در پایان این نامه تاکید شده است: ما نمایندگان 
طــلاب و فضلای حوزه علمیه قم با اعلام برائت از 
کنوانسیون ننگین پالرمو از حضرت مستطاب عالی 
خواســتاریم با اقدامی انقلابی و قاطع مانع از طرح 
مجدد آن در صحن مجمع تشخیص مصلحت نظام 
شــده و مخالفت خود را با این گونه کنوانسیونهای 

استعماری اعلام فرمائید.

در نامه ای به رئیس مجمع تشخیص مطرح شد

تأكید مجمع نمایندگان طلاب حوزه علمیه قم بر اقدام انقلابی در قبال لایحه پالرمو

نشست خبری تشــكل های حوزوی با 
موضوع بررسی کنوانسیون پالرمو با حضور 
حجج اسلام قاســم روانبخش عضو هیئت 
علمی مؤسسه آموزشــی و پژوهشی امام 
خمینی)ره(، محمدرضا باقرزاده عضو هیئت 
علمی و استادیار مؤسسه آموزشی پژوهشی 
امام خمینی)ره(، علی اصغر گرجی، نماینده 
قرارگاه اساتید و طلاب انقلابی حوزه علمیه قم 
و سید حسین حسینی، عضو نهضت مبلغین 

گفتمان انقلاب اسلامی در قم برگزار شد.
به گزارش خبرگزاری حوزه، حجت الاســلام 
محقق حضرتی، دبیر نشست اظهار داشت: وقتی 
دشمنان به دنبال آن هستند که ببینند ما چطور 
تحریم را دور می زنیم. آیا ما باید اطلاعات اساسی 
خــود را فاش کنیم یا باید پوشــیده نگاه داریم تا 
بتوانیم تحریم هــا را دور بزنیم؟ وی تصریح کرد: 
هدف از کنوانسیون پالرمو این است که مصادیقی 
کــه ســازمان ملل متحــد و هر یــک از اعضای 
38 گانه FATF به عنوان مجرم یا تروریست معرفی 
کنند، پیگیری اطلاعاتی و قضایی شود؛ نکته قابل 
توجه دیگر اینکه فقط اعضای FATF  حق نظر 
داشــته؛ اما کشورهایی که به آن می پیوندند، حق 

نظر نخواهند داشت.
 حجت الاسلام باقرزاده نیز در این نشست بیان 
داشت: کنوانسیون پالرمو در سال ۲000 به تصویب 
رسیده و کشــورهای زیادی نیز با فضاسازی های 
بین المللی به این کنوانســیون پیوســتند؛ یک 
کنوانسیون بین المللی برای کشوری که در شرایط 
عادی قرار دارد، فی نفســه یا تهدید حساب نشده 
و یا تهدید کمی دارد؛ اما باید میان کشــورهایی 
که در شرایط عادی و شــرایط جنگ قرار دارند، 
تفاوت قائل شد. یکی از نقاط آسیب  زا برای ما این 
است که ایران را با کشوری عادی و کشورهایی که 
پنجه در پنجه استکبار نینداخته اند، مقایسه کنیم. 
کنوانسیون ها برای مزیت ایجاد می شود و ما باید 
به گذشته برگشته و ببینیم که آیا پیوستن ما به 
برخی از کنوانسیون ها همچون ان پی تی مزیتی برای 

ما داشته یا خیر. 
وی افزود: با ارزیابی که از این کنوانســیون ها 
انجام شده، متوجه خواهیم شد که ان پی تی هیچ 
مزیتی برای ما نداشــته؛ غــرض از ان پی تی منع 
گسترش بود؛ اما باید ببینیم به این سمت حرکت 
کرده یا خیر؟ امــروز ان پی تی ابزار محدودکننده 
برای ما شده و ما را زیر دوربین های شدید آژانس 
قرار داده؛ ما اگر عضو این کنوانسیون نبودیم، امروز 
چیزی را از دست نداده بودیم؛ این کنوانسیون هیچ 

وضعیتی را برای ما بهتر نکرده است.
حجت الاسلام باقرزاده خاطرنشان کرد: همین 
که شورای نگهبان پالرمو را رد می کند، غیرشرعی 
است و الان نیز برای این موضوع به مجمع تشخیص 
مصلحت نظام رفته، آیا وضعیت ما به گونه ای است 
که آنقدر محذور و لابد باشیم که بپیوندیم یا نه؟ 
آیا وضعیت آنقدر بد اســت که علیرغم غیرشرعی 
بودن، بپیوندیم یا نه؟ با ملاحظه مواد این کنوانسیون 
مشــاهده می کنیم که دستگاه اطلاعاتی، قضایی 
و پلیس ایران به ضابــط قضائی نهادهای قضائی 
بین المللی و سازمان ملل متحد تبدیل می شود. به 
نظر می رسد که از نظر اجتماعی و سیاسی پیوستن 
ما به کنوانسیون فشارها را بر ما تشدید خواهد کرد؛ 
آن هــم در فضای جنگی که ما در آن قرار داریم. 
عضو هیئت علمی مؤسسه آموزشی پژوهشی امام 
خمینی)ره( گفت: یکی از مواد کنوانسیون پالرمو 
این اســت که جرائم ســازمان یافته بین المللی را 
تحریم نموده و در آن مشارک  نماییم؛ حال سؤال 
اینجاست که جرایم چیست؟ باید گفت مقابله با 
تروریســم و پولشویی از این جرایم می باشد. نکته 
قابل توجه اینجاســت که اگر سازمان ملل متحد 
اعلام کند سپاه تروریست است، دولت جمهوری 
اســلامی ایران ملزم خواهد بود ســپاه را تحریم 
نماید و یا اینکه یکی از کارهای ملت ایران کمک 
به نهضت های آزادی بخش اســت؛ حماس از نظر 
ســازمان ملل متحد اگر متهم به تروریست شود، 
پولی که در نمازجمعه های ایران جمع خواهد شد، 

کمک به تروریسم تلقی خواهد شد.

وی اظهار داشــت: از دیگر مضرات پیوستن 
به کنوانســیون پالرمو این است که سازمان ملل 
متحد، اســرائیل را به رســمیت شناخته و کمک 
ایران به فلسطینیان، جرم سازمان یافته بین المللی 
خواهد بود. پیوســتن به این کنوانسیون، خلاف 
اصل نفی سلطه، خلاف اصل حمایت از نهضت های 
آزادی بخش در قانون اساسی و خلاف استقلال ملی 
است. حجت الاسلام روانبخش نیز در این نشست در 
پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه چرا در این چهل سال 
نتوانستیم عدالت و فقرزدایی ایجاد کنیم که برخی 
مسئولین به سمت غرب دست دراز کنند و مردم هم 
راضی به برجام و پالرمو باشند؟ گفت: اینکه بگوییم 
مردم همین دولت، مجلس و پالرمو را می خواهند، 
زیاد سخن درستی نیست؛ چون شاهد پشیمانی های 
بســیاری از سوی مردم و حتی سلبریتی ها بوده و 
مطالب موجود فضای مجازی شاهد بر این قضیه 
اســت. فقرزدایی و عدالت باید از مسئولین کشور 
انجام شود و مردم باید در انتخاب های خود دقت 

بیشتری داشته باشند تا شاهد این مسائل باشیم.
حجت الاسلام گرجی در بخش دیگری از این 
نشست در پاسخ به سؤالی درباره برجام گفت: مردم 
به دولتی رأی دادند که شعارشان برجام بود؛ اما کدام 
برجــام؟ مردم به برجامی که تورم چهل درصدی 
می آورد رأی دادند یا برجامی که اقتصاد را حل کند؟

حجت الاسلام سید حسین حسینی نیز در این 
نشســت بیان داشت: این کنوانسیون برای مقابله 
با پولشویی تصویب شــده است؛ اما  تعریف ما از 
پولشــویی با تعریف آنان متفاوت است؛ دور زدن 
تحریم هایــی که ما انجام می دهیــم، از نظر آنان 
پولشویی اســت. حجت الاسلام باقرزاده در بخش 
دیگری از این نشست گفت: اینکه بگوییم اجماع 
بین المللی علیه ما شکسته شده است، توهم است؛ 
اروپاییان و آمریکایی ها دستشان در یک کاسه بوده 
و هدف آنان شکستن ماســت. وی اظهار داشت: 
روزگاری گاو شــیرده ای که امروز به عربســتان 
می گوییم، خود ما بــوده ایم؛ اما به برکت انقلاب 

پیشرفت های زیادی داشته ایم.

در نشست خبری بررسی کنوانسیون پالرمو در قم مطرح شد

مجمع تشخیص نظر هیئت نظارت، مراجع و فقها 
درباره پالرمو را مورد توجه قرار دهد

نمایندگان مجلس در گفت و گوهای جداگانه ای با بیان اینكه اســتانی 
شــدن انتخابات باعث کاهش ارتباط نمایندگان با بدنه اجتماعی می شود 
گفتند: استانی شدن انتخابات موجب نادیده گرفتن حقوق مردم در شهرهای 

کوچك می شود.
بشیر خالقی نماینده خلخال در گفت و گو با فارس، ضمن مخالفت با استانی شدن 
انتخابات مجلس گفت: مردم به ویژه در روستاها و شهرهای کوچک از نمایندگان شان 
انتظاراتی دارند و برای ما هم رأی آنها مهم است و باید ببینیم آنها چه می خواهند.

وی افزود: شاید استانی شدن انتخابات برای شهرهای بزرگی همچون تهران مشکلی 
را ایجاد نکند اما در مورد شهرهای کوچک و روستاها باعث می شود تا حق و حقوق 
مردم در این مناطق نادیده گرفته شود.خالقی با بیان اینکه با استانی شدن انتخابات 
هزینه های انتخاباتی زیاد می شود، خاطرنشان کرد: افزایش هزینه در استانی شدن در 
انتخابات باعث ایجاد فساد مالی می شود و این موجب می شود تا وابستگان به قدرت 

و ثروت به مجلس راه پیدا کنند. 
در کشور مهم تر از استانی شدن انتخابات هم داریم

جهانبخش محبی نیا نماینده میاندوآب نیز با بیان اینکه استانی شدن انتخابات را 
تأیید نمی کنم، گفت: ما امروز مسائل مهم تری همچون مسائل معیشتی مردم را داریم و 
باید به آنها رسیدگی کنیم و اولویت اول ما اینها است.نماینده میاندوآب اظهار داشت: با 
استانی شدن انتخابات احتمال اینکه مشارکت مردم در انتخابات پایین بیاید وجود دارد. 

کاهش ارتباط نمایندگان با بدنه اجتماعی با استانی شدن انتخابات
محمد نعیم امینی فرد نماینده ایرانشهر نیز در مورد طرح استانی شدن انتخابات 
مجلس درباره مزیت های این طرح گفت : افزایش سطح مطالبات مردم از نمایندگان 
مجلس و بهبود سطح نظارت آنها نسبت به مسائل کلان و اجرایی کشور و کمک به 
نهادهای نظارتی مهم ترین این مباحث اســت.امینی فرد درباره معایب طرح استانی 
شدن انتخابات مجلس تصریح کرد: با اجرای این طرح این خطر وجود دارد که ارتباط 
نمایندگان مجلس با بدنه اجتماعی و کف جامعه ضعیف خواهد شد در حالی که در 
کشوری مثل ما که باید بین مسئولین و مردم ارتباطات به صورت رودر رو باشد این 
امر مطلوب نخواهد بود. امینی فرد اظهار داشت: ارتباط نمایندگان با بدنه اجتماعی 
جامعه با استفاده از طرح استانی شدن انتخابات ضعیف خواهد شد این در حالی است 
که باید ارتباط مستمری بین مردم، دستگاه ها، سازمانها و کلیه ارکان جامعه وجود 
داشته باشد به خصوص در قوه مقننه که مهم ترین نهاد مردم سالاری در ایران است 

این دغدغه وجود دارد. 
وابستگان به صاحبان قدرت و ثروت به مجلس راه پیدا می کنند

روح الله حضرت پور نماینده ارومیه نیز با بیان اینکه بنده مخالف طرح اســتانی 
شدن انتخابات هستم، گفت: با استانی شدن انتخابات دیگر نماینده نمی تواند در کنار 
مردم حضور داشته باشد و نمایندگان دیگر نخواهند توانست همانند قبل در حوزه های 
انتخابیه خود حضور داشته باشند. وی افزود: با استانی شدن انتخابات کسانی که از 
رانت قدرت و ثروت برخوردار هستند وارد مجلس می شوند و با استانی شدن انتخابات 
زمینه برای ورود صاحبان قدرت و ثروت به انتخابات فراهم شود. نماینده ارومیه اظهار 
داشــت: استانی شدن انتخاب باعث می  شود که مردم دیگر نمی توانند نماینده خود 
را ببینند و همه چیز دیگر صوری خواهد بود. حضرت پور در پایان خاطرنشان کرد: 
در این نوع انتخابات رانت های قدرت و ثروت به عرصه انتخابات ورود پیدا می کنند و 
نمایندگانی که وابسته به صاحبان قدرت و ثروت هستند به مجلس راه پیدا می کنند.

مجلس با استانی شدن انتخابات کلان نگر می شود
محمد قمی                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                               در مقابل  نماینده پاکدشت ضمن اعلام موافقت خود با استانی شدن 
انتخابات مجلس گفت: متأسفانه                                شهرستانی بودن انتخابات باعث شده که انتخابات 
پولکی و قومی قبیله ای شود و نمایندگان از وظیفه اصلی شان که قانون گذاری و نظارت 
بر اجرای قانون است غفلت کرده اند. محمد قمی خاطرنشان کرد:                                         به نظر من با استانی 
شدن انتخابات، مجلس کلان نگر می شود و دید وسیعی پیدا می کند و باعث می شود 

تا نمایندگان مجلس به مشکلات اصلی بپردازند.

معاون رئیس جمهور پس از گذشت بیش از 5 سال از آغاز به کار دولت 
کنونی با بیان اینكه برخی مسئولان خود را از جنس مردم نمی دانند و هیچ 
حسی نســبت به مردم محروم ندارند گفت: قطعا عذر چنین مدیرانی را 

می خواهیم.
به گزارش تسنیم ، محمدباقر نوبخت عصر پنجشنبه در جمع خبرنگاران با بیان 
اینکه بعد از پایان این دولت هیچ مسئولیتی را قبول نمی کنم اظهار داشت: امیدوارم 
در آخرین سال های کاری خود بتوانم خدمتی به مردم انجام دهم چرا که ما هر چه 
داریم از مردم است.وی با ابراز تاسف از زندگی سخت کودکان روستایی در شهرستان 
قلعه گنج به بازدید امروز خود اشاره کرد و گفت: به یاد دوران کودکی خود افتادم هر 
چند ما نیز در شهر زندگی می کردیم و مشکلات ما به اندازه این کودکان نبود اما زندگی 
سختی داشتیم.معاون رئیس جمهور با بیان اینکه برنامه ریزی کردم که پنجشنبه ها و 
جمعه ها را در جمع مردم مناطق مختلف در نقاط مختلف کشور باشم تا برای رفع 
مشکلات آنها تدبیری بیندیشم افزود: این سؤال برای من بوده که چگونه می توانم در 
طبقه دهم ساختمانی در تهران بنشینم و برای مردم کپرنشین مناطق محروم کشور 
برنامه ریزی کنم.وی با اشاره به اینکه 16 پروژه برای توسعه جنوب استان کرمان در 
نظر گرفته شده بود اما با دیدن وضعیت مناطق محروم جنوب استان کرمان برخی 
مصوباتی در این 16 طرح دیده نشــده بود پس از بازگشــت به تهران جزو مصوبات 
قرار می گیرد عنوان کرد: اختصاص یارانه برای 4 هزار نفری که تاکنون یارانه دریافت 
نکرده بودند از جمله این مصوبات است.نوبخت با بیان اینکه برخی مسئولان خود را 
از جنس مردم نمی دانند و هیچ حسی نسبت به مردم محروم ندارند عنوان کرد: قطعا 
عذر چنین مدیرانی را می خواهیم.گفتنی اســت بیش از 5 سال از شروع کار دولت 
کنونی می گذرد و معاون رئیس جمهور با گذشــت این مدت طولانی از وجود چنین 
مدیرانی که باید عذر آنان خواســته شود خبر می دهد!وی با  اشاره به بازدیدی که از 
کارخانه شیر شهرستان قلعه گنج داشت گفت: باید به مناطق محروم از جمله قلعه گنج 
توجه بیشتری شود.معاون رئیس جمهور با بیان اینکه قلعه گنج نمونه پایلوت اقتصاد 
مقاومتی است، عنوان کرد: این طرح ها در مناطق محروم باعث  اشتغال زایی می شود 

و دولت هم از آنها حمایت می کند.
امكان انتقال ارز به داخل ایران فراهم نیست

نوبخت همچنین شامگاه پنجشنبه در نشست ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
ویژه جنوب استان کرمان که در فرمانداری شهرستان منوجان برگزار شد با اشاره به 
اینکه مسئولان باید برای حل مشکلات جنوب استان کرمان مشکلات و مسائل مورد 
نیاز توسعه این منطقه را به تهران ارائه دهند اظهار داشت: 16 طرح با 686 میلیارد 
تومان برآورد اولیه اعتبار برای توسعه جنوب استان از سوی دولت تعریف شده است.

وی با بیان اینکه شورای نگهبان برای استمهال وام های کشاورزی سقف اعلام کرده 
است گفت: در مرحله نخست ۲ هزار میلیارد تومان برای استمهال وام های کشاورزی 
کل کشور بانک مرکزی تصویب کرده است.معاون رئیس جمهور با اشاره به اینکه 30 
میلیارد تومان کمک هزینه خانواده های تحت پوشش کمیته امداد استان کرمان تا 
یک ماه آینده ابلاغ می شود بیان کرد: با این اعتبارات نمی توانیم عدم توسعه یافتگی 
استان را برطرف کنیم.وی با بیان اینکه در حوزه صادرات نفتی به شدت دچار مشکل 
هستیم و کشور با تحریم ها دست و پنجه نرم می کند افزود: از ۲ میلیون و 410 هزار 
بشکه نفت و 4۷ میلیارد دلار درآمد نفتی در بودجه سال جاری که پیش بینی شده بود 
به شدت فاصله گرفتیم.نوبخت با اشاره به اینکه در سال جاری فقط ۲ میلیون و 800 
هزار بشکه نفت صادر کردیم گفت: نه تنها با مشکل مقدار کم فروش نفت مواجه ایم 
که مشــکل امکان انتقال ارز به داخل کشــور را هم داریم.وی با اشاره به تحریم های 
هواپیمایی، تحریم کشــتیرانی و تحریم بیمه ای که برای کشور ما وجود دارد افزود: 
همه اینها صادرات نفت ما را با مشکل روبه رو کرده است.رئیس سازمان برنامه  و بودجه 
کشــور با بیان اینکه شب گذشته 4 هزار و ۲00 میلیارد تومان یارانه پرداخت شده 
است عنوان کرد: امروز متوجه شدم که درآمد برخی از خانوارها از این محل تامین 
می شود.وی با اشاره به اینکه با وجود همه تلاش هایی که در تمامی این سال ها برای 
رفع تحریم ها کردیم متاسفانه امروز کشور ما با یک پدیده شوم آمریکایی به نام ترامپ 
مواجه است افزود: امیدوارم که با مدیریت از این گردنه سخت عبور کنیم. نوبخت با 
بیان اینکه درحالی که صادرات نفت ما محدود شده اما مجبوریم که یکسری مصارف 
ضروری را از خارج وارد کنیم بیان کرد: از صادر کنندگان و تولیدکنندگان انتظار داریم 

تا در این شرایط سخت در کنار ما باشند تا از این گردنه سخت به سلامت بگذریم.

نمایندگان مجلس مطرح کردند 
استانی شدن انتخابات 

موجب نادیده گرفتن حقوق مردم
در شهرهای کوچک می شود

بعد از 5 سال خسارت
نوبخت: برخی مسئولان خود را از جنس مردم نمی دانند

عذر چنین مدیرانی را می خواهیم!

بازداشــت و هتك حرمت مرضیه 
و گوینده خبر  هاشــمی، گزارشــگر 
شــبكه پرس تی وی در عیــن حال که 
رسوایی تازه ای برای دروغ بزرگ حقوق 
ریاکاری  آورد،  پدید  آمریكایی  بشــر 
شبه روشنفكران و سلبریتی های مدعی 

آزادی را هم برملا ساخت.
با گذشــت پنج روز از دستگیری مرضیه 
هاشمی، فعال رسانه ای آمریکایی الاصل مقیم 
ایران که بدون هیچ اتهامی و توأم با بی حرمتی 
و شکنجه صورت گرفته، اما همچنان بخشی 
از به اصطلاح مدعیان حقوق بشــر و شــبه 
ســلبریتی هایی که معمــولا به خاطر زندانی 
شدن تروریست ها و جاسوس ها فریاد آزادی 

سر می دهند در سکوت به سر می برند.
این درحالی است که برخورد غیرانسانی با 
یک زن رنگین پوست و مسلمان، بازتاب هایی 

در برخی از رسانه های خارجی داشته است.
براساس گزارش ایسنا، رسانه های خارجی 
از جملــه »رویترز«، »هافینگتن پســت« و 
»یو ا س نیــوز« به موضوع بازداشــت مرضیه 
هاشمی، خبرنگار و مجری شبکه پرس تی وی 

پرداختند. رویترز یکی از اولین رسانه های خارجی بود که 
خبر دستگیری مرضیه هاشمی، مجری آمریکایی الاصل 
شــبکه خبری پرس تی وی را منتشر کرد. رویترز در خبر 
خود آورده است: این روزنامه نگار و مجری متولد آمریکا، 
بــرای دیدار با برادر بیمار و فرزندان و بســتگان خود به 
آمریکا سفر کرده بود که روز یکشنبه در فرودگاه بین المللی 
ســنت لوئیس لامبرت بازداشت و سپس توسط FBI به 
مرکز بازجویی منتقل شد و هنوز هیچ اتهام رسمی علیه 

وی اعلام نشده است.  
»حسین هاشمی« فرزند خانم هاشمی هم در مصاحبه 
با خبرگزاری »آسوشیتدپرس« با بیان اینکه از وضعیت 
مادر خود کاملا بی اطلاع اســت، گفته که او و خواهرش 
این هفته برای ادای شــهادت در برابر یک هیئت منصفه 
احضار شده اند. به گفته او، مادر آنها به عنوان یک »شاهد 
کلیــدی« )Material withness( بــرای یک پرونده 

نامشخص بازداشت شده است.
کارشناسان حقوقی می گویند در صورت صحت این 
گزارش، به نظر می رســد دولــت آمریکا فعلا قصد ندارد 
اتهامی علیه خانم هاشمی طرح کند و از حربه دستگیری 
به بهانه اخذ شهادت، برای ادامه بازداشت استفاده می کند. 

در حقیقت این روشی است که دولت ها در آمریکا زمانی 
به آن متوسل می شــوند که دلیل محکمه پسندی برای 
بازداشت یک فرد ندارد، اما می خواهند او را بازداشت کنند.
»ریکاردو باسکواس« )Ricardo Bascuas( استاد 
دانشکده حقوق دانشگاه »میامی« در این باره به خبرگزاری 
فارس گفت: »یک »شاهد کلیدی« عملا می تواند هرکسی 
باشــد که در مورد یک پرونده اطلاعاتی دارد. »کلیدی« 
تعریف دقیق ندارد و این یعنی به هیچ وجه دولت را محدود 
نمی کند، خصوصا زمانی که »پرونده« تحقیقاتی است که 

فقط دولت از گستره آن مطلع است.«
به گفته باسکواس، ریشه بازداشت شاهدان در آمریکا 
به قرن 19، یعنی زمانی کــه دادگاه ها فقط در روزهای 
محدودی از ســال فعال بودند، باز می گردد. در آن زمان، 
شاهدان بازداشت شده و از آنها تعهد گرفته می شد که در 
روزی که قرار است دادگاه تشکیل شود، در جلسه حضور 
یافته و شهادت دهند. تنها در صورتی که فرد به صراحت 
اعلام می کرد که در دادگاه شهادت نمی دهد، این بازداشت 

ادامه می یافت و در غیر این صورت او آزاد می شد.
این کارشناس برجسته حقوق بین المللی کیفری افزود: 
»از آنجا که با گذشت زمان نیاز به بازداشت شاهدان کلیدی 

کاهش یافت، قانون مربوط به آن به فراموشی سپرده و 
تحریف شد و حالا دولت فکر می کند که می تواند به 
هر کسی برچسب شاهد بزند و او را بدون ارائه دلیل 
بازداشت کند. برداشت دولت از این قانون هیچ وقت 
به شــکل معناداری در یک دادگاه مورد بررسی قرار 

نگرفته است.«
باســکواس در این مورد گفــت: »متمم چهارم 
]قانون اساســی[ به صراحت می گوید که بازداشت 
هر شاهدی خلاف قانون اساسی است، چراکه بنا بر 
تعریف، هیچ وقت »ادله کافی« برای باور به اینکه یک 
شاهد جرمی را مرتکب شده، وجود ندارد. متمم چهارم 
بازداشت »غیرمعقول« را که عبارت است از بازداشت 
غیرمنطقی یا خودسرانه، که به جای شواهد بر حدس 
و ظن مبتنی است، منع می کند. بنابراین، متمم چهارم 

به صراحت بازداشت یک شاهد را منع کرده است.«
وی افــزود: »زمانی که مقام های فدرال با وجود 
متمم چهارم یک شاهد کلیدی را بازداشت می کنند، 
یعنی دارند قواعد را آن طور که می خواهند ســر هم 
می کنند. بنابراین، هیچ پاسخ روشنی برای سؤال شما 
]طول مدت بازداشت[، وجود ندارد. تنها دولت است 
که می تواند یک شاهد کلیدی یک مظنون، یک فرد 
تحت پیگرد یا صرفا کســی است که آنها نمی توانند 

چنین عناوینی را به او اطلاق کنند«
با وجود این اســتدلال ها دولــت آمریکا همچنان از 
اظهار نظــر در مورد این پرونده خودداری می کند و حتی 
هنوز خانواده خانم هاشمی را نیز در جریان جزئیات این 

مسئله قرار نداده است.
شبکه »سی. بی. اس« روز پنج شنبه نوشت در تماس 
تلفنــی با اف بی آی و وزارت خزانه داری آمریکا، مقام های 
این دو نهاد گفته اند که قصد ندارند در مورد این مســئله 
اظهار نظر کنند. بازداشت خانم هاشمی به عنوان یک شاهد 
در حالی صورت گرفته که به گفته فرزندان وی، اف بی آی 
پیش از این با او تماســی نداشته و از او نخواسته که در 
پرونده ای شهادت دهد. حتی در صورت بازداشت به عنوان 
شاهد نیز، براساس قوانین آمریکا، فرد باید بلافاصله پس 
از اطلاع از ضرورت ادای شــهادت، آزاد شود، با این حال 
حدود یک هفته از بازداشــت وی می گذرد و هنوز او در 

زندان به سر می برد.
گفتنی است ادب و هنر کیهان در تاریخ ۲4 اردیبهشت 

94 با مرضیه هاشمی گفت وگویی مفصل انجام داد. 
در این گفت وگو درباره دروغ بودن آزادی در آمریکا 

سخن گفته بود.

بازتاب دستگیری خبرنگار پرس  تی وی در داخل و خارج از کشور

از رسوایی حقوق بشر غربی تا سکوت مدعیان آزادی در ایران!


